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UUDISED
RIIK KORRALDAKS
SILLAMÄE
NARKOKESKUSE TÖÖ
ÜMBER

Tervise- ja tööminister Jev-
geni Ossinovski soovib
ühendada Sillamäe narkore-
habilitatsioonikeskuse Vil-
jandi haiglaga, kus aidatak-
se samuti sõltlastel elus uut
lehekülge pöörata. LK 3

VAIVARA VASTAS NARVA
ÜHINEMISKUTSELE
EITAVALT
Vaivara vald otsustas üleeile
keelduda Narva linna ette-
panekust luua ühendatud
omavalitsus. See-eest pani
ta Narvale ja Kohtla-Järvele
ette anda ära nendele kuu-
luvad Vaivara territooriumil
paiknevad asumid: Narva
Kudruküla ja Olgina suvilara-
joonid ning Kohtla-Järve Sir-
gala ja Viivikonna. Ühinemi-
sest on vald valmis rääkima
vaid kuurortlinna Narva-Jõe-
suuga. LK 4

SPORT
MOTOFESTIVAL TULEB
LÄBI AEGADE PIKIM JA
UHKEIM
Kiviõli motofestival kasvab
sellel aastal päeva võrra pi-
kemaks, mis tähendab kaks
korda rohkem kontserte ja
võistlusi. LK 6

JULGEOLEK: Lennart Meri konverentsi proloog toimus esimest korda Narvas

Narval pole vaja karta Donbassi
stsenaariumi kordumist

Eile Narva kolledžis toimunud Lennart Me-~

ri konverentsi eelpaneelis "Mida kardab Nar-
va?" osalenud leidsid, et Donbassi stsenaa-
riumi kordumine pole tõenäoline, küll aga po-
le piirilinnas õnnestunud märkimisväärselt kas-
vatada eesti keele valdajate osakaalu.

Baltic News Service

"Narvalaste eesti keele oskus
paraneb, ent see toob tavaliselt
kaasa eesti keele oskajate lah-
kumise linnast," ütles Tartu üli-
kooli Narva kolledži direktor
Kristina Kallas Narvas Lennart
Merikonverentsi eelpaneelis.

Eesti venelased ei seosta
end Venemaaga poliitiliselt

"Uuringud näitavad, et nar-
valaste eestikeele oskus para-
neb. Probleem on selles, et nii-
pea kui inimene õpib ära eesti
keele, lahkub ta Ida-Virumaalt
mujale paremaid karjäärivõi-
malusi otsima," ütles Kallas.

Tema sõnul ei ole Venemaa
ja Eesti elujärje võrdlemisel
kohane võrreldaNarvat ja Pe-
terburi, sest üks on mitme mil-
joni elanikuga suurlinn ja tei-
ne mitte. Kallas ütles, et Ees-
tis elavad venelased võrdlevad
avalikke teenuseid. "Erinevus
avalike teenuste kvaliteedis ja
kättesaadavuses on Eestis ning
Venemaal nagu öö ja päev," sõ-
nas kolledži direktor.

Kallas leidis, et Eestis ela-
vad venelased identifitseeri-
vad end Venemaaga peamiselt
kultuuri ja keele läbi, mitte
poliitiliselt, ja see pole piisav
Donbassi stsenaariumi korda-
miseks siin.

"Niipea kui me räägime po-
liitikast, on siinsete venelaste
puhul tegemist halli tsooniga.
Enamikul Eestis elavatest ve-
nelastest on Eestiga ja Eesti
läbi Euroopaga väga tugevad
majanduslikud sidemed," lau-
sus Kallas. Tema sõnul võib
väita, et 1990. aastate algul käi-
tus Eesti nn rahvust loova riigi-
na, ent nüüd mängib etnilistele
lõhedelepigem Venemaa.

Kallase sõnul tuleb arves-
tada ka seda, et Eestis elava-

te venelaste vanemal põlvkon-
nal võib olla 1990. aastate turbu-
lentside tõttu mõningane kibes-
tumus Eesti riigi vastu. "See on
midagi, mida Eesti Vabariigis
sündinud venelased ei kanna.
On võimalik, et neile on seda ki-
bestumust edasi antud, aga nad
eikanna seda automaatselt."

Narva kolledži direktori sõ-
nul on Eesti ainus riik, mida nad
tunnevad. "Donbassi konflikt on
muutnud Eestis elavad venela-
sed väga tundlikuks," sõnas ta.
"Nad näevad seda konflikti tele-
visioonis iga päev. Nad ei taha, et
see korduks siin," ütles Kallas.
Läbikukkumine Donbassis

Vene politoloog Andrei Piont-
kovski leidis, et kui Venemaal

ei õnnestunud Ukraina etni-
liste venelaste seas rahutusi
õhutada, siis on veel väiksem
võimalus selle õnnestumiseks
Narvas.

"President Vladimir Putin
esitas 2014. aasta 18. märtsil
pärast Krimmi annekteerimist
peetud kõnes nn Vene maailma
kontseptsiooni. Ta kuulutas, et
Venemaal on mitte üksnes õi-
gus, vaid ka kohustus kaits-
ta etnilisi venelasi väljaspool
Venemaa piire," sõnas reedel
algaval konverentsil osalev
Piontkovski.

Seda kõnet hakati tema
sõnul pidama revisionistli-
ku suurvõimu programmiks.
"Narva sattus ohtu, sest Puti-
ni plaan oli suunatud separa-

tistlike liikumiste õhutamisele
naaberriikides," lausus Piont-
kovski.

"Venemaa hakkas seda Uk-
rainas kohe ellu rakendama,
ent sellele sai osaks metafüü-
siline lüüasaamine," ütles po-
litoloog. "Ukrainas elavad et-
nilised venelased ei toetanud
Vene maailma kontseptsioo-
ni ning jäid lojaalseks Ukrai-
na riigile ja valitsuse Euroo-
pa-valikule."

Piontkovski lausus, et nüüd
on oht Narvale palju väiksem,
ent see pole olematu. "Narva
pole siiski probleem. Venemaa
jaoks on probleem Eesti, Läti
jaLeedu. NATO peab oma hei-
dutushoiaku siin üle vaatama,"
lausus ta.

LENNART MERI
KONVERENTS

Täna Tallinnas algava Lennart
Meri kümnenda konverentsi
põhiteema on Euroopa ja Lää-
ne tulevik. Avapaneelis "Uus
normaalsus: Lääne lõpp?"
osaleb konverentsi patroon
president Toomas Hendrik Il-
ves koos Euroopa Komisjoni
esimese asepresidendi Frans
Timmermansi ja Prantsuse eu-
roministri Harlem Désiriga.

Kuni pühapäevani kestva
konverentsi esinejate seas on
ka Rootsi kaitseminister Peter
Hultqvist, NATO asepeasekre-
tär Alexander Vershbow, Poola
endine välisminister Radoslaw
Sikorski ning paljud teised tun-
tud poliitikud, teadlased ja
ühiskonnategelased.

Tänavu kümnendat korda toimuval Lennart Meri konverentsil oli esimest korda ühe arutlusteema
asupaigaks Narva. Teemal "Mida kardab Narva?" arutlesid Statecrafti instituudi vanemteadur Ben
Nimmo, Narva kolledži direktor Kristina Kallas, Venemaa analüütik Andrei Piontkovski ja põline
narvalanna Maria Ossipovskaja. ILJA SMIRNOV
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Arvamus
Kus on parem plaan?
See, kuidas riigikogu opositsioon on muudatus-
ettepanekute laviini ja iga hääletuse eel võeta-
va vaheajaga kunstlikult venitanud haldusre-
formi seaduseelnõu menetlemist, sümbolisee-
rib ilmekalt kogu selle eelmise sajandi üheksa-
kümnendate aastate lõpust startinud protses-
si kulgemist kiirusel, mis paneks isegi tigude
kannatuse proovile.

Kui riigikogul enne suvepuhkusele minekut
seda eelnõu seaduseks vormida ei õnnestu, siis
on vägagi tõenäoline, et haldusreform nihkub
sootuks ebamäärasesse tulevikku.

Ei ole kahtlust, et käesolev eelnõu ei anna
vastuseid kõikidele küsimustele, mis valdade
ja linnade liitmisega kerkivad, ent selleks, et
liikuma asuda, on vaja stardipauku.

On arusaadav, et opositsioonierakonnad
püüavad praeguses olukorras teenida pluss-
punkte, ning teades ette, et sellise ulatusega
reformidega kaasneb paratamatult kõvasti va-
lu ja vaeva, on mugavam võtta hoiak, et meis-
se see ei puutu, sest me ju püüdsime seda ära
hoida, ja nii edasi.

Võimuliidu ettevalmistatud eelnõu kritisee-
rimiseks tooraine puudust pole. See võiks ol-
la põhjalikum − rohkem asjaolusid ja eripära-
sid arvestav ning ettenägev. Ent sama põhjen-
datud on ka küsimus, milline on Keskerakon-
na, EKRE ja Vabaerakonna enda parem ning
täiuslikum terviklik plaan haldusreformi läbi-
viimiseks.

Ilmselge, et senise omavalitsuste külluse-
ga jätkamine oleks riigi seisukohast prassiv
ja ebamõistlik. Valdade ja linnade liitmise põ-
himõtteline pidurdamine ei tee Eesti riiki kui-
dagi paremaks.

ÜKS KÜSIMUS
KAS OLETE VALMIS VALLA JUHTIMIST ÜLE VÕTMA?

Kui eeloleval neljapäeval Jõhvi vallavanemaleAivar Sur-
vale ja vallavalitsuse liikmele TiinaKullamäle kavanda-
tud umbusaldusavaldus läbi läheb, tekib olukord, kus val-
lavanema kohusetäitjaks saab jääda vaid vallavalitsuse
liige Urmas Aunap, kuna neljas valitsuse liige Vello Juh-
kov on haiguslehel.

Jõhvi vallavalitsuse liige Urmas Aunap

Minu seisukoht on selline, et kui minu
tööandjale umbusaldust avaldatakse, siis
on see umbusaldusavalduska minule ning
ma astun tagasi. Ma ei pea võimalikuks ko-
he ühest voodist teise hüpata. Aga minu-
ga pole sellel teemalkeegi rääkinud ja au-
salt öeldes pole olnud mahti sellele mõel-
da. Kuid ma loodan siiski veel, et terve mõistus ikkagi
võidab ja saame edasi töötada.

Haldusreform kui
põrsas kotis

Dmitri Dmitrijev RIIGIKOGU LIIGE, KESKERAKOND

Aastaid kestnud haldus-
reformi arutelud ja
katsed seda ellu viia
on jõudnud nii kauge-

le, et reformi üldine raamis-
tik on riigikogus teisel luge-
misel. Nii koalitsiooni kui ka
opositsiooni esindajate arva-
mus on ühtne: muudatusi on
Eestile hädasti vaja. Kardi-
naalselt aga erineb osapoolte
arusaam reformi sisust. Prae-
gu see pigem puudub ja valit-
sus lubab reformile anda sisu
alles hiljem koguni 18 täien-
dava seaduseelnõuga.

Valitsuse poolt haldusre-
formi seadusega väljakäidud
muudatused taanduvadpraegu
pigem kohalike omavalitsuste
mehaaniliseks liitmiseks, läh-
tudes lihtsast statistilisestkri-
teeriumist − minimaalne ela-
nike arv kohalikus omavalit-
suses. Kahjuks piiride ümber-
joonistamine ja suurus ei taga
veel iseenesest paremat hal-
dussuutlikkust, sest lisandub
ka hulk probleeme ühelt või
teiselt poolt. Reaalselt jääb ju
sama suurusega territooriumi-
le elama sama palju elanikke,
lihtsalt selle suurema territoo-
riumi hallatavaasutuse nimi ja
juhtkond muutuvad.

Teenuse kvaliteedi kõrval
tekib ka teenuse kättesaada-
vuse küsimus jaääremaastu-
mise oht. Teenuste koondami-
ne tõmbekeskustesse nõuab
seetõttukindlasti ka paremat
ühistranspordivõrgu toimi-
mist ja laiendamist, mis hak-
kab nõudma omavalitsustelt
rohkem finantsilist ressurs-
si, sest ühelt poolt tuleb lii-
nide tihedus üle vaadata ja
ümber suunata, teiselt poolt
aga võib osa bussiliine minna
maakondlikust staatusest ko-
haliku omavalitsuse alla.

Tihti kõlab ka arvamus,
et suuremas omavalitsuses
on võimalik palgata paremat
spetsialisti ühes või teises
valdkonnas, et tagada teenu-
se kvaliteedi kasvu. Siinkohal
unustatakse aga öelda, et pa-
rem spetsialist tahab ka pa-
remat palka, mis koos lisan-

duvate tööülesannete hulgaga
tähendab vajalikku palgatõu-
su, ja seega personalifondide
puhul pole oodata reklaami-
tud suurt kokkuhoidu.

Haldusreformi eesmärk
peab olema tugevate oma-
valitsusüksuste teke, et nad
oleksid võrdsed partnerid
keskvõimule ja suudaksid ka
oma ülesannetega toime tul-
la. Selleks aga tuleb esialgu
taastada omavalitsustele õig-
lases mahus laekuva tulumak-
su osa, tasandusfondi ja tee-
deraha.

Liitumisel tuleb kindlas-
ti arvestada tõmbekeskuste-
ga ja inimeste ning teenuste
liikumisega, samuti mõnede
maakondade eripäraga, kaa-
sa arvatud Ida-Virumaa, kus
kõik linnad ehk potentsiaal-
sed tõmbekeskused asuvad
maakonna põhjaosas enam-
vähem ühel liinil ja lõunaosa
asustustihedus on palju hõre-
dam. Samas arvestavad pal-
jud omavalitsused oma tulu-
baaside puhul ka keskkonna-
tasudest laekuva osaga, mille
kohta pidi valitsus juba am-
mugi selguse looma.

Neid lahendusi haldusre-
formi seadus praegu ei pa-

ku ja selle vastuvõtmisel te-
gelikult ostetakse põrsast ko-
tis.Lubatakse küll ühekordset
toetust vabatahtlikult ühine-
nud omavalitsustele ja ame-
tist lahkuvatele linna- ja val-
lavanematele, kuid mis see
annab pikemas perspektiivis
ühinenud omavalitsuserahva-
le, kui tulubaas ja muud põhi-
mõtted jäävad samadeks?!

Lihtsalt öeldes − meie oma-
valitsuste inimesed peaksid
tundma, et läbiviidud refor-
mi käigus on paranenud nen-
dele pakutava teenuse kvali-
teet, selle kättesaadavus po-
le vähenenud ja võim pole
rahvast kaugenenud ja koha-
likul omavalitsusel on piisa-
valt ressurssi ja otsustusõi-
gust ühistranspordi, sotsiaal-
abi ja haridusekorraldamisel,
töökohtadeloomisel jne. Vas-
tasel juhul võib praegune ka-
va endaga kaasa tuua maaelu
ja väiksemate kohtade jätku-
va hääbumise ja süveneva ää-
remaastumise.

Leian, et tugeva riigi alu-
seks on tugevad omavalitsu-
sed, mis tähendab, et haldus-
reformi käigus tuleb rääkida
rohkem sisust, mitte kaardil
piiride tõmbamisest.

Haldusreformi praegune kava võib endaga kaasa tuua maaelu ja
väiksemate kohtade jätkuva hääbumise ja süveneva ääremaas-
tumise.

Haldusreformi eelnõu võinuks olla
ambitsioonikam
Haldusreformi eelnõus oleks
võinudollarohkem ambitsioo-
ni, oleks võinudpisut julgemalt
ettekirjutada, millisedpeaksid
ühinemisedvälja nägema.

See eelnõu eikäsi teha lolle
otsuseid, aga ta võib-olla jätab
selleks natukerohkem võima-
lusi. Aga me tegutseme heas
usus, et omavalitsuste esin-
dajad teevad häid ja elanike-
le kasulikke otsuseid. Täna
ei saa kindlasti väita, et igal
juhul see läheks kuidagi vett
vedama või baseeruks ainult
sõpruskondadel.

Eelnõu on esitanud vabarii-
gi valitsus. Meie saame seda
kas toetada või mitte või vaja-
likke muudatusettepanekuid

teha. Aga Eesti jaoks on see
päris kõva ambitsioon. Kui
siin on palju eeskujuks toodud
Taanit, kus on suured omava-
litsused, siis nemad tegid aas-
tal 1970 umbes sellise refor-
mi, nagu meie teeme nüüd. Ja
ka taanlased on meid lohuta-
nud, et ärge muretsege, saa-
te esimese tehtud, teete teise
hiljem veel.

Mingi perioodi pärast me
tuleme selle teema juurde ta-
gasi, nii nagu juhtus ka Lä-
tis. Kui Leedus tehti ära vä-
ga ambitsioonikas reform ko-
he suuremas mahus − Leedu
omavalitsused on praegu Eu-
roopa suuremad −, siis nendel
seda laadi arutelusid ei ole.

Needriigid, kes on teinud sel-
lise pehmema reformi, hakka-
vad mõne aja pärast rääkima
uuest staadiumist.

Küll aga võiks selle eel-
nõu ambitsioonikuse kaitseks
öelda seda, et Eestis on neli
viiendikku omavalitsustest
väiksemad kui 5000 elanikku
ehk siis vähemalt 80% Ees-
ti omavalitsustest see eelnõu
üht- või teistviisipuudutab, ja
see on ikkagi väga suur osa.
Seis on lihtsalt nii kehv, et kui
me saame ka nendest tuhan-
delistest viietuhandelised, siis
on see ka juba tegelikult väga
kõva samm edasi.

Siim-Valmar Kiisler
riigikogu liige, IRL

PÄEVA LAUSE
"Kui ka kord aastas
sellist kirgede ööd ei
ole, siis on see elu na-
gu sült ilma äädikata."

Sots Ivari Padarile pakub rii-
gikogu ööistung elamust.
(12. mai, riigikogu steno-
gramm)

LEHED EILE
EESTI PÄEVALEHT kir-

jutab, et eelmisel nädalal
teatas õiguskantsleri büroo,
et õpilaselt koolis mobiilte-
lefoni äravõtmine võib olla
põhjendatud ja koguni ter-
veks koolipäevaks.

Õigupoolest on mobiilte-
lefonide kasutamise kohta
tehtud nüüdseks juba mitu
uuringut ja osa neist näitab,
et nüüdisaegsed paljude või-
malustega nutitelefonid ki-
puvad koolis hajutama õpi-
laste tähelepanu ja nõrges-
tama nende keskendumis-
võimet.

Õpetaja kuulamine ja te-
ma antud ülesannete lahen-
damine peab olema koolis
prioriteet jakõik, mis sellest
kõrvale kallutab, peab kadu-
ma. Nutitelefonide kasuta-
mise kohta peavad kehtima
selged reeglid ja neist kõige
tähtsam on, et kõik, mis se-
gab põhitegevust, peab ka-
duma. Kui hoiatused ei aita,
peab õpetajal olema õigus ja
võimalus tunni ajal telefoni
kasutamine vajaduse korral
ära keelata. Enamik teatreid
palub ju publikul telefonid
enne etenduse algust välja
lülitada.

ÕHTULEHT nendib:
tippjuristidki tunnistavad,
et isegi rahvusvahelistes õi-
gustekstides ei kohta ühte
ja ühetaolist selgitust, mis
asi see vihakõne on. Salli-
matus levib epideemiana,
solvav kõnepruuk on muu-
tunud normiks ja anonüüm-
sed kommentaariumid on
ammu peldikuseinteks taa-
ndunud, kurdavad huvigru-
pid, kes enda väitel vihakõ-
net omal nahal tunda saa-
vad.

Arusaadav: keegi ei taha,
et teda sõnasolgiga üle vala-
takse. Ent kas iga netisõim-
leja, ropp kunstnik jakohatu
poliitik tuleks üksnes seetõt-
tu trellide taha saata, et te-
ma väljaöeldu meile ei meel-
di, on ropp või teeb haiget?
Kas nõnda ei ole liiga liht-
ne vaigistada ühiskonnas nii
mõndagi diskussiooni, anda
ennetavat hoopi nendele, kes
meile ei sobi?

Hirm saada vaigistatud
ebapopulaarse või mitme-
te meelest parketikõlbmatu
avalduse pärast ei ole põr-
mugi liialdatud. Hiiliv po-
liitkorrektsus ei ole viima-
sel ajal enam põrmugi hii-
liv, üha sagedamini käivad
sellega kaasas kaksikmoraal
ja silmakirjalikkus. Seepä-
rast tuleks mõtte- ja sõna-
roimade kriminaliseerimist
plaanides olla eriti ettevaat-
lik ja mõelda, kas loodetav
korrektne vaikus ühiskon-
nale tervikuna hoopis kah-
ju ei tekita.
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Uudised
EESTI
TÜRGIST ON LAEKUNUD
ESIMESED TOIMIKUD
SÕJAPÕGENIKE
ANDMETEGA
Eesti on saanud Türgist
esimesed toimikud and-
metega isikute kohta, kes
vajavad sõjaohu tõttu üm-
berpaigutamist.

Eesti on seni Kreekast
ümber paigutanud 19 sõ-
japõgenikku. Türgist on
laekunud esimesed 16 toi-
mikut kaitset vajavate ini-
meste ümberasustami-
seks. Nii nagu Kreekas, on
ka Türgis plaanis Eestile
esitatud inimestega eelne-
valt läbi viia intervjuud.

Neljapäeval kogunes eri
ministeeriumide ja asutus-
te esindajaid koondav pa-
gulaspoliitika koordinat-
sioonikogu, mis arutas
edasiminekuid sõjapõgeni-
ke ümberpaigutamisel ja
-asustamisel ning Euroopa
Komisjoni eelmisel nädalal
esitatud uusi algatusi rah-
vusvahelise kaitse valdkon-
nas.

VALITSUS KIITIS HEAKS
KAITSEVÄELASTE
SAATMISE IRAAKI
Valitsus kiitis neljapäevasel
istungil heaks eelnõu, mille
kohaselt Eesti kavatseb
saata Iraaki kuni kuueliik-
melise väljaõppemeeskon-
na. Seda teatas BNSile va-
litsuse pressiesindaja. Ees-
ti kaitseväelaste peamine
ülesanne on Iraagi julge-
olekujõudude sõjaline väl-
jaõpe. Eesti instruktorid
hakkavad teenima Taani
üksuse koosseisus Iraagis
Anbari provintsis. Eelnõu
kohaselt ei osaleks Eesti
tegevväelased sõjalistel
operatsioonidel Süüria ter-
ritooriumil.

Ka on Eesti valmis saat-
ma missioonile täiendust,
näiteks staabiohvitsere.
Täiendavalt panustatavate
tegevväelaste hulk jääks
piirarvu ehk kümne kaitse-
väelase sisse.

PÄÄSTJAD KAVATSEVAD
TÄNAVU KÜLASTADA
16 000 KODU
Tänavu kavatsevad pääst-
jad külastada üle Eesti ligi
16 000 kodu, et anda ini-
mestele tuleohutusalast
nõu.

Päästeameti peadirektori
asetäitja Alo Tammsalu sõ-
nul on kodukülastuste ees-
märk aidata inimestel
mõista, kui oluline on tule-
ohutus ning kuidas sellele
tähelepanu pööramine
võib tõsta inimese elukvali-
teeti ja kuidas selle eirami-
ne võib elu jäädavalt muu-
ta, teatas ameti pressi-
esindaja BNSile.

Kodunõustamisel vaada-
takse näiteks üle küttekol-
dedja elektrisüsteemid,
suitsuanduri õige asukoht,
testitakse suitsuanduri kor-
rasolekut ning antakse ka
nõu, kuidas on kõige ohu-
tum ladestada näiteks küt-
tematerjali. (BNS)

SOTSIAAL: Sõltlastele soovitakse paremaid ja kättesaadavamaid teenuseid

Riik korraldaks Sillamäe
narkokeskuse töö ümber

Tervise-ja tööminister Jevgeni Ossinovski soo-~

vib ühendada Sillamäe narkorehabilitatsiooni-
keskuse Viljandi haiglaga, kus aidatakse sa-
muti sõltlastel elus uut lehekülge pöörata.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Minister Jevgeni Ossinovski
pöördus Sillamäe linnavõi-
mude poole ettepanekuga
alustada läbirääkimisi, et
ühendada SA Sillamäe Nar-
korehabilitatsoonikeskus SA
Viljandi Haiglaga, kes pakub
sõltlastele riiklikult rahasta-
tudravi- jarehabilitatsiooni-
teenust.

Arengus samm edasi
Eestis on praegu hinnan-

guliselt 13 000 süstivat nar-
komaani. Rehabilitatsiooni-
teenuse kohti, mida rahas-
tab Eesti riik, on 50.

"Võib öelda, et teenuse kät-
tesaadavus Eestis on selgelt
ebapiisav. Meie soov on nar-
korehabilitatsiooni valdkon-
nas suurendada klientidele
teenuse kättesaadavust, tõs-
ta selle kvaliteeti ning osu-
tamise efektiivsust," selgitas
Ossinovski.

Sillamäel on narkosõltlas-
tele rehabilitatsiooniteenust
pakutud üle kümne aasta. Te-
gemist on vabatahtliku tee-
nusega narkomaanidele, kes
soovivad oma elus pöörata
uue lehekülje.

Ossinovski märkis, et Sil-
lamäe keskus on soodsas ko-

has, asudes ühes kahest suu-
rema sõltlaste kontsentrat-
siooniga piirkonnast. Samu-
ti on keskus ministri hinnan-
gul tublit tööd teinud.

"Kuid nüüd on vaja teha
arengus samm edasi. Vaja-
lik on nii pakutavate teenus-
te kui IT-süsteemidearenda-
mine ja efektiivsuse suuren-
damine, mis nõuab lisaraha.
Viljandi haigla kui selle tee-
nuse kompetentsikeskusega
ühinemisel tekivad uued või-
malused ka Sillamäel osuta-
tava teenuse kvaliteetsemaks
ja abivajajatele kättesaada-
vamaks muutmisel. Narkore-
habilitatsiooni näol on tege-
mist töötajatelt kõrget kvali-
fikatsiooni nõudva teenuse-
ga, mis toetab kvalifitseeri-
tud tööjõu olemasolu ja tule-
kut Sillamäele."
Kaks partnerit

Sillamäe keskuse asuta-
jad on linn ja sotsiaalminis-
teerium. Ossinovski lubas, et
Sillamäe linnavalitsus jääb
ka pärast ühinemist kaasa-
tuks narkorehabilitatsiooni-
keskuse tulevikuplaneerimi-
sel ja arendamisel.

Sillamäe aselinnapea Eevi
Paasmäe tunnistas, et prae-
gu on palju ebaselgust ja loo-
detavasti saavad küsimused

vastuse, kui volikogu annab
rohelise tule läbirääkimiste
alustamiseks sotsiaalminis-
teeriumiga.

"Praegu pole teada, kas
Sillamäe keskusest saaks üks
Viljandi haigla osa ja milli-
ne roll jääb Sillamäe linna-
le. Oleme siiski andnud kes-
kuse käsutusse oma maa ja
hooned. Seal töötavad meie
inimesed ja osutatakse tee-
nust, mis on küll negatiivse
fooniga, aga vajalik. Leian,
et Sillamäe linnal peaks ka
edaspidi oleme võrdne sõna-
õigus."

Sillamäe narkorehabilitat-
sioonikeskuse juhataja Lag-
le Arm, kes tutvustas üleeile
ministrile keskuse tööd, ar-
vas, et elu ja arengutega tu-
leb kaasas käia.

"Meie huvi on, et töö jät-
kuks ja keskus areneks, et
tuleks lisakohti sõltlastele ja

uusi töökohti. Sotsiaalminis-
teeriumil ja linnal pole raha
keskusesse panna ja olemas-
olevad ressursid on kasuta-
tud. Paistab, et haiglavõrku
kuulumine annaks juurde nii
rahastust kui tõstaks teenuse
kvaliteeti."

Näiteks oleks oluline pak-
kuda postrehabilitatsiooni-
teenust sõltlastele, kes on ra-
vi ja rehabilitatsiooni läbinud
ning lahkuvadkeskusest ise-
seisva elu peale. "Neil peaks
olema koht, kus saada järel-
tuge ja abi, näiteks psühho-
loogi ja sotsiaaltöötaja nõus-
tamist. See oleks oluline osa
rehabilitatsioonist," selgitas
Arm.

Ossinovski ütles Põhjaran-
nikule, et järelteenus oleks
väga oluline, hoidmaks sõltla-
si n-ö raja peal. "Ida-Virumaal
võiks seda hakatakoordinee-
rima Sillamäekeskus."

KAKS RIIKLIKULT RAHASTATAVAT KESKUST
* Üle kümne aasta tegutsenud Sillamäe narkorehabilitatsiooni-

keskus on üks kahest riiklikult rahastatavast keskusest
Eestis, teine asub Viljandis. Sillamäe keskuse kliendid on
eranditult mehed.

* Keskuses on 29 voodikohta, millest 26 rahastab tervise
arengu instituut ja kolme justiitsministeerium. Viimaseid
hoitakse juhuks, kui klient saadetakse kohtu otsusel, st tal on
valida vangla ja ravi vahel.

* Keskuses arendatakse klientide keha ja vaimu. Ühelt poolt on
olulisel kohal tööteraapia ja sportimine, teiselt poolt pakutakse
psühholoogilist ja psühhiaatrilist nõustamist ning õpetatakse
elementaarseid toimetulekuoskusi.

* Viljandi sõltuvushaigete ravi- ja rehabilitatsioonikeskus alustas
tegevust 2012. aasta kevadel. Keskuses on 10 kohta naistele
ja sama palju meestele.

Mullu sügisel kümnendat sünnipäeva tähistanud narkosõltlaste rehabilitatsioonikeskus Sillamäel kinkis endale tammeallee.
Milline on keskus siis, kui täitub 11. tegevusaasta, sõltub sotsiaalministeeriumi ja linna vahelistest läbirääkimistest.

MATTI KÄMÄRÄ

LÜHIDALT

LÜHI RIIK ON VALMIS
OSALEMA ALEKSANDRI
KIRIKU VÄLJAOSTMISES
NARVA. Peaminis-
ter Taavi Rõivas
(pildil) sõnas, et
valitsusel on ole-
mas valmisolek,
osalemaks koos
luteri kirikuga Nar-
va Aleksandri pü-
hakoja väljaostmises. Selle eel-
dus on mõistlik kokkulepe võla-
usaldajatega.

"Meil on kokkulepe, et sisemi-
nister [Hanno Pevkur] peab kõ-
nelusi võlausaldajatega, ja kui
[kõnelustel] jõutakse mõistliku la-
henduseni, siis riigi poolt on ole-
mas põhimõtteline valmisolek
väljaostmist toetada," ütles Rõi-
vas BNSile. "Millised saaksid ole-
ma tehnilised lahendused, see
vajab veel selgitamist."

Rõivas toonitas, et väljaostmise
eeldus on võlausaldajate vastutu-
lek ja valmisolek koostööks.

"Eesti evangeelne luterlik kirik
on kinnitanud valmisolekut omalt
poolt [Aleksandri kiriku väljaost-
misel] poole summaga õlg alla
panna ja ka mina olen kinnitanud
valmisolekut selle teemaga tegel-
da ning vajaduse korral valitsuse
poolt raha leida," sõnas Rõivas.
Peaminister lisas, et valitsus on
valmis vajaduse korral raha eral-
dama ka reservist. "Aga me rutta-
me sel teemal spekuleerides
sündmustest ette," lisas ta.

Eesti evangeelse luterliku kiriku
(EELK) peapiiskop Urmas Viilma
ütles eelmisel nädalal, et kirik on
peaminister Taavi Rõivasega su-
heldes jõudnud põhimõttelisele
kokkuleppele, et Narva Aleksand-
ri kiriku väljaostmisel kannab
EELK võimalikust ostusummast
50 protsenti, kuid see raha ei ole
kirikul veel koos.

VANGLA KÕNNITEELE
SILLUTAB ASFALDI N&V
JÕHVI. Ligemale paari kilomeetri
pikkune kergliiklustee lõik Narva
maanteel Linda tänavast Viru
vanglani peaks saama asfaltkatte
hiljemalt juulis.

Vallavalitsuse korraldatud liht-
hankele esitas oma hinnapakku-
mise kaheksa ehitusfirmat, neist
kõige odavamalt ehk 27 197 eu-
ro eest ilma käibemaksuta soovis
seda tööd teha osaühing N&V.

Vanglasse suunduv kergliiklus-
tee rajati eelmisel sügisel, kuid
tookord jõuti see katta vaid
freespuruga. Nüüd lisatakse sel-
lele viie sentimeetri paksune as-
faldikiht.

POLITSEI

KOHTLA-JÄRVEL TEGUTSESID
RÖÖVLID
11. mail tungiti Kohtla-Järvel
Keskalleel kallale 47aastasele
naisele ja rööviti talt sularaha.
Kahju on 100 eurot.

Samal päeval rünnati Kohtla-
Järve Ahtme linnaosas Puru teel
29aastast meest ja varastati mo-
biiltelefon koos kõrvaklappidega
ning sularaha. Kahju on 126 eu-
rot. Politseile on teo võimalikud
toimepanijad teada.

KIVIÕLIS RÜNNATI MEEST

11. mail teatati, et Kiviõlis Viru
tänaval tungiti kallale 35aastase-
le mehele. Politseile on teo või-
malikud toimepanijad teada.
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Rakvere 8,
41532 Jõhvi

tel. 335
4444,

tel. 335 4444,
info@pohjarannik.ee

PÕHJARANNIK

ILM JÕHVIS
REEDE. Vahelduva pilvi-

susega ilm. Puhub mõõdukas
muutliku suunaga tuul. Sooja
on 5-16 kraadi.



Korb ööistungil:
Kohtla-Järvelt on süda
välja võetud

Peaaegu ööpäeva pikkuseks kujunenud rii-~

gikogu maratonistungil, kus opositsioon üri-
tas venitamistaktikaga takistada haldusrefor-
mi seaduse menetlemist, meenutas Ida-Viru-
maa keskerakondlasest saadik Valeri Korb ae-
gu, mil Kohtla-Järve ja Jõhvi olid veel üks linn.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Öötundidel
kõnepulti
pääsenud
Kohtla-Järve
endine kaua-
aegne linna-
juht Valeri
Korb (pildil)
meenutas, et
1960. aastal
elas kümne
linnaosaga Kohtla-Järvel 90
000 inimest, ent 1990.aastal al-
gas lammutamine.

"Jõhvi, Püssi jaKohtla-Nõm-
me said iseseisvuse ning ma
mäletan, et mekeegi ei protes-
tinud, kui me volikogus seda
arutasime. Aga kahjuks küll
minu õpetajad, kui ma tulin
töötama linnavalitsusse, rääki-
sid sellest, et Kohtla-Järvel on
see omapära, et ühes linnaosas
me töötame, see on keemia-
tööstus, Viru Keemia Grupp,
teises osas on meilkeskus, kus
on Jõhvi, ja elama peavad ini-
mesed minema 17km kaugu-
sele, et kõik oleksid terved,"
pajatas ta.

"Aga äkki sügisel 1991. aas-
tal, vastu 1992. aastat, ma mä-
letan, võeti Jõhvi välja sellest
süsteemist, kus olid kõik need
asjad, mis linna jaoks tähen-
davad väga palju: vesi, kana-

lisatsioon, elekter, ühistrans-
port ja kõik muud asjad, mis
olid seotud loogiliselt ühte.
Märtsikuus sai Jõhvi iseseis-
vuse ja tuligi välja, et 20 aastat
me elame nõnda, et käed-jalad
on, elavad inimesed Ahtmes,
töötavad Järve linnaosas, kes-
kus on Jõhvis ja sellest suurest
logistikast on nagu süda välja
võetud," rääkis ta.

Korb tegi selle jutu jät-
kuks kolleegidele ettepaneku
haldusreformist mõtlemisel
mõelda tõsiselt suurele tööle,
mis ees seisab. "Jätkuks meile
kõigile tarkust!" ütles Korb ja
soovis kõigile head ööd.

Mõned tunnid varem küsis
Korb ettekande teinud põhi-
seaduskomisjoni liikmelt, IR-
Li endiselt regionaalministrilt
Siim Kiislerilt, mis põhimõte-
tel peaksid moodustumauued
omavalitsused Ida-Virumaa
linnades, kus on juba praegu
üle 5000 elaniku.

Kiisler vastas, et haldusre-
formi eelnõu annab kõik või-
malused ka üksikute territoo-
riumi osade kaupa piire muu-
ta ja ühinemisi kavandada ka
vabatahtlikus etapis. See või-
maldab ka mõnel Kohtla-Jär-
ve linnaosal minna tulevikus
mõne valla koosseisu või vas-
tupidi − mingi valla territoo-
riumi või vähemalt osa sellest
saab ühendada linnaga.

Pannjärve on nädalavahetusel
kettagolfimängijate päralt
Eeloleval nädalavahetusel
Pannjärvel toimuvale Eesti
discgolf'i ehk kettagolfi kari-
kaetapile on oodata üle saja
kettalennutaja Eesti eri pai-
gust.

Kui laupäeval on Pannjär-
ve männimetsa püstitatud go-
lfikorvid 72 harrastaja päralt,
siis pühapäeval on võistlustu-
les Eesti selleala 64 profiklas-
si sportlast.

Karikaetapi ühe korralda-
jaTimo Juursalu sõnul on ket-
tagolf Eestis kiiresti populaa-
rsust kogunud jaharrastajate
hulkküünib kuue tuhandekan-
ti.Eesti discgolf´i liidu kodule-
hel oleva võistluskalendripõh-
jal leidub eelolevatel kuudel
vaid üksikuid päevi, kus ühte-
gi võistlust ei toimuks.

Tänu kandepinna laienemi-
sele on tasapisi tõusnud ka Ees-
ti paremate tase. Sel nädalava-
hetusel Pannjärve etapil osa-
lev SilverLätt tuli hiljuti Tšeh-
his kuulsa Konopiste kindluse
naabruses toimunud maailma-
karika etapil seitsmendaks.

Juursalu loodab, et Eesti ka-
rikaetapil jõuab esikümnesse
ka mõni Ida-Viru kettagolfi-
mängija. "Koduraja tundmine
peaks andma selleks väikese
eelise kindlasti," leidis ta.

Ida-Virumaal on viimastel
aastatel peale Pannjärve ket-
tagolfirajad tehtud veel Mäe-
tagusele, Illukale, Vokka ja
Edisele. Pannjärvele koguneb
Eesti paremik taas augustis,
kui seal toimuvad Eesti meist-
rivõistlused.

Kettagolf kogub Eestis hoogsalt populaarsust ja harrastajate
hulk ulatub kuue tuhandeni. Matti Kämärä/arhiiv

KEERULISED SUHTED: Piiriäärsed omavalitsused pole üksmeelele jõudnud

Vaivara vastas Narva
ühinemiskutsele eitavalt

Vaivara vald otsustas üleeile keelduda Nar-~

va linna ettepanekust luua ühendatud omavalit-
sus. See-eest pani ta Narvale ja Kohtla-Järve-
le ette anda ära nendele kuuluvad Vaivara ter-
ritooriumil paiknevad asumid: Narva Kudrukü-
la ja Olgina suvilarajoonid ning Kohtla-Järve Sir-
gala ja Viivikonna. Ühinemisest on vald valmis
rääkima vaid kuurortlinna Narva-Jõesuuga.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Üleeilsel istungil vastasid Vai-
vara vallavolikogu liikmed
Narva üleskutsele ühinemis-
läbirääkimisi alustada üks-
meelselt "ei". Narva tegi selle
pakkumise 21. aprillil korra-
ga kahele naabrile: Vaivara
vallale ja kuurortlinnale Nar-
va-Jõesuule. Ent kui viimane
alles kahtleb ja mõtleb oma
elanikeküsitlemisele, siis val-
laelanikud olid kärmed otsust
langetama.

Ühtlasi otsustas Vaiva-
ra vallavolikogu üleeile teha
Narvale ja Narva-Jõesuule
ning koos nendega ka Kohtla-
Järvele ettepaneku alustada
läbirääkimisi ühiste haldus-
piiride muutmise üle. Kui asi
kord läbirääkimisteni jõuab,
hakkab jutt käima Narva ja
Kohtla-Järve kaugemal asu-
vate rajoonide ühendamisest
vallaga, Narva-Jõesuuga aga
tahaks Vaivara täielikult lii-
tuda.
Naabrid räägivad
eri keelt

Seda, et Narvale ära öel-
dakse, võis ette aimata: suur
linn jarahvaarvult väike vald
elavad naabrusest hoolimata
igas mõttes täiesti erisugust
elu ning erilist sõprust ei pea.
Nagu ütles Vaivara vallava-
nem Veikko Luhalaid, ei ole
Peetri platsi (Narva kohali-
ke võimude asupaik) ja näi-
teks Puhkova küla vahel min-
git sidet.

Peale selle sõnas vallava-
nem, et kui valla ja linna ela-
nike arv erineb praegu ümar-
datult kolmkümmend korda,
siis tõenäoliselt jääb ka ühi-
nenud omavalitsuse voliko-
gus vallaelanike hääl umbes
samavõrra nõrgemaks. "Kes
hakkab meie eelarve üle ot-
sustama?" küsis ta retoorili-
selt. Ja need pole kaugeltki
mitte kõik märkused.

"Kui otse öelda, siis kuidas
hakkan mina, eesti keelt kõ-
nelev inimene, Narva linna-
volikogu tööst osa võtma? Kas
ma pean vene keeles rääkima
hakkama?" on Luhalaid piiri-
linna suhtes skeptiline.

"Miks on vaja taas alusta-
daprotsessi, mille me Vaivara
vallaga juba läbinud oleme?
Meie vallavolikogus räägivad
kõik vene inimesed eesti keelt
ning mingit mittemõistmist ei
ole. Need, kes ei mõistnud −
ka selliseid oli −, õppisid kee-
le ära. Meeldib või mitte,kuid
selline on seadus, ning kui ko-
halikud võimud seda ei järgi,
siis miks me peaksime sellise
linnaga ühinema?"
Linnaosade liitmine
on loogiline?

Oletatavasti hingavad
Kohtla-Järve linnavõimud
kergendatult, saades ettepa-
neku depressiivsed asumid
Sirgala ja Viivikonna ära an-
da. Veikko Luhalaiu sõnul on
sellest Kohtla-Järve linnavo-
likogu esimehe Riina Ivano-
vaga juba ka räägitud ning
pooled on kokku leppinud, et

tuleb teha ametlik läbirääki-
miskutse − seda vallavolikogu
üleeile otsustaski.

Samas tunnistas Luhalaid,
et Vaivara vald ei ole nimeta-
tud rajoonide endale saami-
sest tegelikult eriti huvitatud.
"Need tähendavad siiski vaid
probleeme..."

"Kuid probleeme on nende-
ga meil praegugi: käige ära
ja vaadake ise järele, millised
prügimäed nende teede üm-
ber on! Kui territooriumi sel-
lel lõigul kehtivad linna mää-
rused, ümber selle aga valla
omad, siis ei saa inimesed aru,
kuidas käituda ja mida teha.
Jakes karistab? Seepärast on
ühinemine tarbijaile, elanike-
le loogiline," ei ole Luhalaid
rahul, et omavalitsuste vaid-
lused prügi ümber lõputult
kaua kestavad. "Raha mää-
rab kõik: kui me teeme trah-
ve ja suudame seal ise kõi-
ke korraldada, siis kaob see
probleem ära. Umbes sama
oli meil Narva kalmistutega:
meil polnud ju seda problee-
mi vaja, kuid sellist asja, na-
gu seal toimus umbeskümme
aastat tagasi, enam ei ole − on
enam-vähem selgus jakord."
Narva endale kuuluvat
käest ei anna

Narva linnavolikogu esi-
mees Aleksandr Jefimov oli
üllatunud, saades üleeile tea-
da naabritekeeldumisest ühi-
neda ja nende soovist suvila-
rajoonid ära võtta.

"Seal on valdavas enamikus
narvalased," ei pea ta Vaivara
valla ettepanekut loogiliseks.
"Kudruküla nõuab suurt tähe-
lepanu, näiteks teede puhul.
Praegu käib meil seal geoloo-
giline uuring põhjaveevarude
kindlakstegemiseks, et haka-
ta võimaluse korral selle vee-
ga aiandusühistuid varusta-
ma. Meil on palju aiapidaja-
te toetamisele suunatud prog-
ramme. Need on meie inime-

sed, nad pöörduvad meie poo-
le oma probleemide ja mure-
dega ning on loogiline, et see
territoorium jääb Narva ju-
risdiktsiooni. Mulle teadaole-
valt − kogu minu lugupidami-
se juures naabrite vastu − ei
käi neil maakorralduslike ja
planeerimisküsimuste lahen-
daminekuigi kiiresti ja opera-
tiivselt, Narvas aga on see töö
hästi korraldatud, ning see on
meie aiapidajate huvides. Ei-
ei, kui nad jubakord ühinemi-
sest keelduvad, siis Kudrukü-
la maad, kus meie aiapidajad
veedavadkolmandiku aastast,
ei tohiks me ära anda."

Sedasama arvab ta ka Ol-
gina kohta. Mis aga puudutab
isetekkelisi prügilaid, siis tu-
letas Jefimov meelde, et see
probleem on aktuaalne igal
pool.

"See on probleem, mida
saab lahendada töö käigus," ei
näe ta selles põhjust ühineda
või mitte ühineda. "Mis sellest
muutub, kui Kudruküla äkki
Vaivara vallale üle läheb? Ta
hakkab narvalasi lihtsalt ka-
ristama, vähendades nende
trahvidega narvalaste heaolu
ja täites samas oma eelarvet.
Ei, Kudruküla me neile ära ei
anna."

Tohutu suur Kudruküla aianduspiirkond kuulub halduslikult Narvale, kuid seda ümbritsevad kahe teise omavalitsuse − Vaivara
valla ja Narva-Jõesuu linna territooriumid. Kuidas seda piiriäärset regiooni ümber hakatakse jagama, seda näitavad läbirääkimised,kui asi ükskordnendeni jõuab.ILJA SMIRNOV/ARHIIV

ALEKSANDR JEFIMOV

Ei-ei, kui nad juba kord ühinemisestkeelduvad, siis
Kudruküla maad, kus meie
aiapidajad veedavad kolmandiku aastast, ei tohi
me ära anda.
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JÜRI LUIK: Võib isegi öelda, et üks okupatsioonimuuseum on liiga vähe

Suursaadik peab oma seniseks suurimaks
väljakutseks diplomaaditööd Moskvas

Eelmisel nädalal kohtus Jõhvis asuvas riigiametni-~

ke klubis ERAK huvilistega suursaadik Jüri Luik, kes
vaatamata sellele, et saab 50 alles sel suvel, on jõud-
nud olla nii kaitse- kui välisminister, Eesti esindaja
NATO juures, suursaadik USAs ja Venemaal. Luik tun-
nistab, et praegune aeg on oma ettearvamatuses ise-
gi pingelisem, kui oli 1994.aastal, mil ta koos Len-
nart Meriga saavutas Vene vägede Eestist lahkumise.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Eelmine kord kohtusime
kunagi ammu NATO peakor-
teris Brüsselis, kus olite ame-
tisEesti esindajana selle kait-
seorganisatsiooni juures. Pä-
rast seda olite suursaadik Ve-
nemaal. Kas te nüüd, rahvus-
vahelise kaitseuuringute kes-
kuse juhina, saate avameelse-
malt rääkida?

No kindlasti. Mõttekeskus
annab rohkem võimalusi rää-
kida. Kohtudes erisuguste ini-
mestega, kellest väga palju-
sid huvitab välispoliitika − on
tõesti hea meel, et mind kutsu-
takse palju igasugustele arute-
ludele −, üritanrääkida võima-
likult lahtise tekstiga.

Kui palju te oma eelmistes
ametites nendesamade think
tank´ide teenuseid kasutasi-
te?

Ütlen tänasel päeval oma
praeguselt ametikohalt, et
oleks kindlasti võinud neid
palju rohkem kasutada. Kui
töötad iga päev riigiametis, on
väga suur kiirus peal japeami-
selt tegeled tänase päeva üles-
annete/probleemidega. Ja se-
da luksust, et saaks rahulikult
mõelda, millised on problee-
mid − selleks ei jää isegi aega,
rääkimata sellest, et sa ideid
ja lahendusi saaksid välja pak-
kuda.

Esimest korda olite suure-
ma tähelepanu all 1994. aas-
tal, kui pidasite Lennart Me-
riga Moskvas läbirääkimisi
Vene vägede Eestist lahkumi-
se üle. Määramatus oli tollal
suur japraegu oleme taas jul-
geolekuolukorras, mida kõige
rohkem iseloomustatakse sa-
ma sõnaga. Kumb aeg oli Ees-
ti ajaloos kriitilisem?

Neid kahte hetke on selles
mõttes raske võrrelda, et see,
mis on kriitilisem, selgub al-
les pikema aja jooksul. Fakt
on, et Vene vägede lahkumine
Eestist oli üks pöördelisi mo-
mente.

Oluline on lisada, et vahel
on avalikkuses lihtsustatud et-
tekujutus, et "nad oleksid siit
nagunii läinud". See ei vasta
tõele, nende siit välja saamine
oli ülimalt keeruline japingeli-
ne ning tol ajal oluline töö.

Teisest küljest on praegu
väga palju riske, mis on seo-
tud praeguse Venemaa juht-
konnaga, ja ettearvamatust
on isegi rohkem. Sest toda ae-
ga iseloomustas see, et väga
paljudes küsimustes oli Lääs
ühtne ja küsimusi, mis lõhes-
taksid teda sisemiselt − nagu
praegu on näiteks põgenike
temaatika −, tol ajal ei olnud.
Mistõttu ei olnud ka põhjust
karta, et Lääs, kuhu kuulumi-
ne on meie jaoks niivõrd oluli-
ne, omalt poolt kuidagi nõrge-

neb. See on põhiline erinevus
kahe aja vahel.

Kui rääkida üksikisiku rol-
list ajaloos, siis just kuulsin, et
Bill Clinton olevat kunagi Do-
nald Trumpi utsitanud, et too
peaks presidendiks kandidee-
rima. Ja provokatsiooni mõte
olevat olnud see, et kui tema
proual on kunagi selline opo-
nent, on Hillary võit kindel.
Nüüd pole midagi kindel?

Kui alguses hakkas vaba-
riiklaste presidendikandidaa-
di toolipüüdma 16inimest, siis
ma ei tea vaatlejaid, kes oleks
öelnud, et Trump võidab eelva-
limiste suure karusselli. Aga
trend, mis on Trumpi aidanud,
on just nimelt see, et ollakse
pettunud demokraatlike riiki-
de poliitilises eliidis, ollakse
pettunud globaliseeruva maa-
ilma filosoofias, mida ju kõik
peavoolupoliitikud ühel või tei-
sel viisil toetavad.

On valitud täiesti ebatõe-
näoline vastuhakkaja, rebell,
kes ise on mitmekordne mil-
jardär ja kahtlemata väga
omapärane esindaja nendele
inimestele, kes tahavad USA
poliitilist süsteemi muuta.

Probleem on suuresti sel-
les, et väga raske on ennusta-
da, milline president Trump
oleks. Tavapäraselt inimene
esindab oma parteid, mingit
mõttesuunda, tal on kindlad
toetajad, välja kujunenud po-
sitsioonid. Trump on avalikku
poliitikasse astunud alles nüüd
ja kohe on ta suutnud ennast
viia olukorda, kus ta võibki
saada USA presidendiks. Ses
mõttes on suurimprobleem et-
tearvamatus.

Trump ise on oma esinemis-
tes korduvalt väitnud, et ei ku-
jutata ette, kuivõrd igav presi-
dent ta tegelikult saab olema.
Sellest võiks aru saada nii, et
praegu ta teebmüra ja kära, et
saada valituks, aga kui ta osu-
tub valituks, valitseb ta umbes
sama igavalt kui kõik teised.

Ega me saa seda välistada,
aga kahjuks on see olukord,
millest me ei tea. See loob eba-
kindlust USA sees − praegu on
ülisuur polariseerumine mitte
ainult parteide vahel, vaideriti
vabariiklaste partei sees. Aga
see loob ebakindlust ka mujal
maailmas, sest midagi pole te-
ha − ettearvatavast ja hästi toi-
mivast USAst sõltubväga pal-
jude teiste riikide saatus.

Käesoleva aasta 17.augustil
saate 50 ja see on mõningaste
kokkuvõtete tegemise aeg. On
olnud huvitav elu: olite taasta-
tud Eesti alguses noorim mi-
nister, esmalt portfellita, siis
kaitse- ja välisminister; olete
olnud suursaadik kõige põne-
vamates riikides − USAs ja Ve-
nemaal. Milline amet nendest
tundub tagantjärele kõige suu-
rema väljakutsena?

Igal kohal on omad välja-
kutsed. Neist ameteist, mis
mul olnud on − hoolimata kõi-
kidest raskustest −, on kõige
keerulisem ikkagi olnud suur-
saadiku koht Moskvas. Usun,
et igale Eesti diplomaadile on
auasi seal teenida, sest see on
kahtlemata Eesti välis- ja jul-
geolekupoliitika eesliin. Samas
on see kindlasti ülimaltkeeru-
line koht. Aga ühel või teisel
viisil on väga huvitavad olnud
muidugi kõik need ametid.

Räägime kõrgkultuurist,
mille poolest Venemaa on ju
rikas.

Kui olin Moskvas, siis vene
kultuuri tarbimine oli loomu-
likult üks osa Moskvas elami-
sest, üks suur eelis.

Tahaksin siiski mainida üht
kurvastavat asja. Kui nõuko-
gude ajal mängis kultuurieliit
erakordselt suurt rolli Vene-
maa demokratiseerumises −
nagu Eesti kultuurieliit män-
gis siin väga suurt rolli −, siis
praegu on olukordkahjuks sel-
line, kus teatridirektorid kir-
jutavad selleks, et saada raha
remondiks ja näitlejate ülalpi-
damiseks, avalikke kirju Pu-
tini toetuseks. Literaturnaja
Gazeta ja kirjanike liidu pro-
testitraditsioonidon kadunud.
On üksikud ärksad kirjanikud,
aga paljud neist on Venemaalt
lahkunud − nagu Boriss Aku-
nin.

Olen ka Vene kultuuriini-
mestega rääkinud ja proovi-
nud aru saada, miks see nii-
moodi on. Paljud leiavad, et
nad "müüsid" ennast siis, kui
Venemaa demokratiseerus,
esimestele võimukandjatele,
kes tundusid väga sümpaat-
sed, asusid ise poliitikasse ja
said märgi külge. Hiljem on
neil raske sellestrollist loobu-
da ja saavutada iseseisva kul-
tuuriinstitutsioonirolli.

Seletusi võib leida mitmeid,
aga kahjuks on nii, et see ei
toimi. Väga olulist rolli män-
gib see, et inimesed saavad
lahkuda välismaale. Ja lahku-
vadki ning lähevad seetõttu sa-
geli ka vene kultuurile kadu-
ma. Kui vaadata näiteks Ve-
ne teatrit, siis poliitilist teat-
rit, mis oli näiteks perestroi-
ka ajal peamine teatritegemi-
se vorm, praegu praktiliselt
üldse pole.

Milline on teie side Ida-Vi-
rumaaga?

Esimene poliitiline side Ida-
Virumaaga, sest mul puudub
perekondlik side selle maakon-
naga, oli 1993. aastal, kui olin
Eesti-Vene läbirääkimiste juht
ja portfellita minister. Riigi-
kogu oli just vastu võtnud vä-
lismaalaste seaduse, mis teki-
tas loomulikult väga suuri pin-
geid Ida-Virumaal. Ja toonane
peaminister saatis mind Nar-
va neid teemasid arutama. Tol-
lane Narva volikogu oli väga
võitlev. Esimesed käigud sin-
na olidpäris pingelised.

Õnneks hiljem see olukord
ikkagi lahenes ja seda rahuli-
ku dialoogi käigus. Paratama-
tult reflekteerusid need tee-
mad minuni, kui tegelesin rii-
kidevaheliste läbirääkimiste-
ga, samuti hiljem, kui olen te-
gelnud Eesti-Vene suhetega.

Eriti saadikuna Moskvas olles
oli väga oluline tajuda seda,
mis Ida-Virumaal toimub.

Vahel tundub, et elame sõb-
ralikult koos, aga igal aastal
just 9. mai paiku eskaleeruvad
eri rahvusgruppide vahelised
pinged. Eestlased ei mõista ve-
nelaste religioonilaadseid tun-
deidseoses müütilise "võidupü-
haga". Mida sellega ette võtta?

Mis puudutab 9. maid, siis
on täiesti selge, et väga palju-
del vene keelt kõnelevatel ini-
mestel on Eesti ajaloost teist-
sugune tõlgendus. Ning mui-
dugi on kõigil ju õigus jääda
oma arusaamade juurde ja se-
da püha tähistada. Aga loomu-
likult peab kõik toimumaEes-
ti seaduste raamides.

Ma arvan ka, et on hea, et
inimesed, kes seda oluliseks
peavad, saavad nüüd pronks-
sõdurile austust avaldama
minna kalmistule. Seal on sel-
leks palju sobivam koht, kui oli
sõduri eelmineasukoht Tallin-
na kesklinnas.

Kuidas olete ajakirjandus-
hariduse oma ellu integreeri-
nud?

Ajakirjandusharidus on
väga kasuks tulnud − esiteks
muidugi seetõttu, et toonane

ajakirjandusharidus oli väga
laiapindne. Küsimus polnud
vaid ajakirjanduses, vaid õp-
pisime ka sotsioloogiat Marju
Lauristini käe all ning ajakir-
janduse ajalugu Juhan Peegli
juures. See oli kaugelt rohkem
kui puhas ajakirjandus.

Toonane ajakirjandustea-
duskond oli ka demokraatliku
mõttekeskusi − vähemalt siis,
kui mina seal õppisin. Ja loo-
mulikult on esinemisoskus üks
asi, millega tuleb kokku puutu-
da nii poliitiku kui diplomaadi-
na. See oskus ja kogemus ku-
lub kindlasti marjaks.

Mida meie lugejad saavad
teha, et see maailm oleks pa-
rem ja turvalisem?

Esiteks on ülioluline, et iga-
üks teeb oma parima ning ai-
tab kaasa Eesti riigi arengule
nendes kohtades ja sellisel vii-
sil, nagu on talle jõukohane.

Teame Kennedy kuulsat
lauset: "Ära küsi, mida sinu
riik saab teha sinu heaks, vaid
küsi, mida sina saad teha oma
riigi heaks." Usun, et see oli
väga kohane tollal ja on seda
ka tänapäeval. Teisest küljest
ei saa Eesti poliitiline eliit mui-
dugi kuidagi vabaneda vastu-
tusest kõigi meieriigi ees seis-
vate valusate küsimuste eest;

kus me ei saa öelda, et las iga-
üks ise hoolitseb enda eest.
Selge on, et riigijuhtidel, rii-
gil tervikuna on väga suur vas-
tutus, et Eesti elu ning ka vä-
lis- ja julgeolekupoliitika are-
neks õigel suunal.

Praegu Euroopas valitseva
segaduse üks võimalik põh-
jus on kindlasti mälutus. Sa-
mal ajal tahetakse meil oku-
patsioonide muuseumi nime
muuta. Mida sellest arvata?

Minu arvates tuleks sellest
nimevahetusest igal juhul hoi-
duda. Saan aru nende inimes-
te loogikast, kes soosivad se-
da nimemuutust. Aga okupat-
sioonoli niivõrd traagiline osa
Eesti ajaloost ja see mõjutab
meie mõtlemist niivõrd tuge-
valt tänase päevani, et sellis-
te asjade kordumise ärahoid-
miseks ning selleks, et inimes-
tel säiliks ka väga selge aru-
saam sellest, mis tol ajal toi-
mus, peab meil see muuseum
olema.

Võib isegi öelda, et üks oku-
patsioonide muuseum on liiga
vähe. Kui see meil juba on, siis
minu arvates seda muuta ei ole
mõttekas.

Intervjuu täisversioon ilmub
Põhjaranniku veebilehes.

Jüri Luik: "Toonane ajakirjandusteaduskond oli ka demokraatliku mõtte keskusi − vähemalt siis,
kui mina seal õppisin. Ja loomulikult on esinemisoskus üks asi, millega tuleb kokku puutuda nii
poliitiku kui diplomaadina." scanpix
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MOTOSPORT: Festivalil jagatakse tiitleid viiel alal

Motofestival tuleb läbi aegade
pikim ja uhkeim

Kiviõli motofestival kasvab sellel aastal päe-~

va võrra pikemaks, mis tähendab kaks kor-
da rohkem kontserte ja võistlusi.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

Varemkaks päeva kestnud Ki-
viõli motofestival algab sel
aastal juba reede õhtul ja lõ-
peb pühapäeva pärastlõunal.
Pikem festival tähendab aga
rohkem tegevusi, kontserte ja
võistlusi, sest peale külgkorvi-
ga rataste, quadracer'ite ja
mäkketõusjate on oma meist-
rivõistlused samal ajal ka pun-
nvõrridel ja endurodel.

Suurem festival vajab ka
rohkem ruumi ja seetõttu on

tegevused motokeskusest osa-
liselt üle kolinud suusakeskuse
poolele. Sinna pannakse püsti
ka uhke peotelk, kus reedel as-
tuvad üles Karl-Erik Taukar ja
Terminaator ning laupäeval Ko-
lumbus Kris ja Koit Toome.

Ka reedesed võistlused pee-
takse mäe suusakeskusepool-
ses küljes. Esimesena hakka-
vadKiviõli festivalil tiitleid ja-
gama sääreväristajad, kes kor-
raldavad seal oma Eesti meist-
rivõistluste etapi.

"Kuna punnvõrrid on sel-
lised veidi koomilised sõidu-

riistad, siis see võistlus tõotab
pealtvaatajatele tullahumoori-
kam kui tavaline võistlus," üt-
les üks motofestivalikorralda-
jatest Janek Maar.

Reede õhtul toimub ka lau-
päevase endurode võistluse
proloog, kus mäeküljele on
üles ehitatud põnev takistus-
rada.

Reedel ei sõideta aga mitte
ainult mäest üles, vaid ka alla,
sest toimub omavalmistatud
sõidukitedownhill-slaalom.

Laupäeval on plaanis endu-
rode Eesti meistrivõistluste
etapp. Ehkki nende rada kul-
geb enam-vähem ümber seik-
luskeskuse poolkoksimäe, on
võistluste keskus suusapoo-
lel. Samal ajal hakkavad tei-

sel pool mäge asuval motora-
jal juba quadracer'ite ja külg-
korviga rataste treeningsõi-
dud. EM- ja MM-etapi kvalifi-
katsioonisõidud toimuvad lau-
päeva pärastlõunal.

Tipud kohal
Laupäeva õhtu on aastatega

paika loksunudrütmis: pärast
kvalifikatsioonisõite hakkavad
mäkketõusjad, kes samuti ja-
gavad kohapeal Eesti meistri-
tiitleid, kõrgusi vallutama.Pä-
rast neid on võistlustules soo-
lorattad, kes läbivad rada juba
laternate valguses.

"Peoplatsi ülekolimine suu-
sakeskuse poolele tähendab
seda, et võistlejad, kes järgmi-
sel päeval starti lähevad, saa-

vad paremini välja puhata. Li-
saks jäimeilruumi väheseks,"
põhjendas Maar, miks peopaik
mäe teiseleküljele koliti.

Pühapäevased tiitlivõistlus-
te sõidud algavad kella ühe-
teistkümnest ja kestavad kel-
la viieni.

Nii quadracer'ite kui külg-
korviga mootorrataste seas
on Kiviõlisse oodata oma ala
paremikku. "Kõik, kes vähegi
terved, on kohal," ütles Maar.
Ootavad naabreid

Kui varasemad aastad on
Kiviõli festivalile toonud kuni
5000 inimest, siis uue formaa-
diga loodetakse inimesi veel-
gi juurde tuua. "Kaks päeva pi-
kem pidu tähendab ka suure-

maid kulutusi ja vajadust neid
kulusid tuludega katta," kinni-
tas Maar, et nad lähevad sel
aastal publikurekordit püüd-
ma.

Suurema kõlapinna saavu-
tamiseks tehakse sellel aastal
EASi toel rahvusvahelist rek-
laamikampaaniat.

Publiku huvi suurendami-
seks on kaasatud ka teisi mo-
tospordiliike, millelkõigil oma
harrastajad ja kaasaelajad.
"Tegelikult korraldab iga ala
oma võistlust ise ja meie ole-
me neile lihtsalt katuseks ehk
loome neile võimaluse pak-
kuda oma võistlusega suure-
mat elamust, kui nad ükshaa-
valkorraldades seda teha suu-
daksid," ütles Maar.

MOTOFESTIVALI KAVA

Reede, 5. august
14.00 avatakse festivali väravad ja kämpingualad
17.00 - 21.00 punnvõrride Eesti MV võidusõit
20.00 - 21.00 endurode proloog-sõuvõistlus
21.00 - 22.00 isevalmistatud sõidukite downhill-slaalom
22.00 - 23.00 Karl-Erik Taukar Band peotelgis
23.00 - 24.00 Terminaator peotelgis

Laupäev, 6. august
10.00 -14.00 "Enduro Sprint Estonian Open"
10.00 - 14.00 külgkorviga rataste ja quadracer'ite treeningsõidud
15.00 -16.30 külgkorviga rataste MMi kvalifikatsioonid
16.30 - 17.00 quadracer'ite EMi kvalifikatsioon
17.15 -17.45 külgkorviga rataste "Last Chance'i" kvalifikatsioon
18.00 -18.30 soolorataste öökrossi kvalifikatsioon
18.15 - 21.00 Eesti mäkketõusumeistrivõistlused
21.30 - 21.45 mäkketõusu autasustamine
22.00 - 23.00 soolorataste öökrossi finaalid
23.00 - 00.00 A le Coq'i löögirühma trummisõu, ilutulestik
00.15 - 01.15 Kolumbus Kris peotelgis
01.15 - 02.15 Koit Toome & The Band LIVE peotelgis

Pühapäev, 7. august
09.00 - 10.30 külgkorviga rataste ja quadracer'ite soojendussõidud
11.00 -12.00 autogrammid, võistluste avamine
12.30 - 13.30 quadracer'ite EM-etapi I finaalsõit
13.30 -14.00 külgkorviga rataste MM-etapi I finaalsõit
15.00 - 15.30 quadracer'ite EM-etapi II finaalsõit
16.00 -16.30 külgkorviga rataste MM-etapi II finaalsõit
17.00 võitjate pidulik autasustamine

Motofestival kasvab sel aastal kaks korda pikemaks ja võtab enda alla kaks korda suurema ala. MATTI KÄMÄRÄ

Kolm kanget Ida-Viru hokimeestvalitikuulsuste halli
Eesti jäähoki kuulsuste halli
esimese kuue liikme seast
pooled on Ida-Virumaaga tihe-
dalt seotud hokikangelased.

Eesti jäähokiliit valis loo-
dava kuulsuste halli esimes-
teks liikmeteks Jaan Ahi,
Märt Räli, Aleksei Smirnini,
Aleksandr Šljapnikovi, Arka-
di Barinovi ja Tõnu Eaposti.

1947. aastal sündinud Ea-
post tuli Kohtla-Järve Keemi-
ku koosseisus 11 korda Eesti
meistriks ja 8 korda karika-
võitjaks. Ta on tegutsenud ka
mitmete meeskondade treene-
rina jaKohtla-Järve jäähalli di-
rektorina. Tema eestvedamisel
mängis Kohtla-Järve Central
1997.aastal ka Soome meistri-
võistlustel.Eapost ajas harras-
tajate meeskondade jääl litrit
taga veelka siis, kui tal oli aas-
taid juba üle 60. Tõnu Eapost
suri kaks aastat tagasi.

Jõgevalt pärit 1938. aastal
sündinudMärtRäli tuliKoht-
la-Järve Keemikuga mängija-
na kolmel ja treenerina viiel
korral Eesti meistriks. 1977.
aastal suundus ta elama Tar-
tusse, kus ta on treeninud nii
hoki- kui jalgpallivõistkondi.

1956.aastal Venemaal Gor-
kis sündinud Aleksandr Šl-
japnikov asus Eestisse 1974.
aastal ning mängis sealtpea-
le 1990. aastani Kreenholmi
meeskonnas, kes osales NSV
Liidu meistrivõistlustel. Te-
ma kontole jäi üleliidulistes
liigades 537 väravat. Hiljem

mängis ta ühe hooaja Soome
meistrivõistluste teises liigas
Savonlinna LaiPa meeskon-
nas. 1990. aastatel tuli ta Nar-
va meeskonnakoosseisus viiel
korral Eesti meistriks. 2001.
aastal teenis ta meistritiitli ju-
ba mängiva abitreenerina. Ta
on olnud mitmete Eesti noor-
te ning juunioride koondiste
abi- ja peatreener. 1992. aas-
tast töötab ta treenerina Nar-
va Paemurru spordikoolis.

Eesti jäähokiliidu juhatuse
liige Veiko Süvaoja ütles, et
esialgu paigutatakse kuulsus-
te halli valitud mängijate pil-
did hokiliidu kontori seinale
TallinnasLilleküla staadionil.
"Kuid otsimekuulsuste halli-
le väärilist avalikku asupai-
ka, kus Eesti hokikuulsuste
pilte saaksid vaadatakõik hu-
vilised," sõnas ta. (PR)

Ida-Viru hokilegend TõnuEapost onükskuuest mängijast,kes valiti esimestena
Eesti jäähoki kuulsuste halli.

MATTI KÄMÄRÄ/ARHIIV
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KINNISVARA

MÜÜK
2toaline mugavustega korter
(üldpind 47,3 m², hügieeniruumid
eraldi, plastaknad, 2. korrus, vajab
sanitaarremonti) Sillamäe kesklin-
nas. Info tel 554 1384, 489 8228 või
helene@rmteenus.ee.

KUHU MINNA

15. mail KIVIÕLIS Viru tänav 6
asuvas pargis MAILAAT. Info tel
5563 3677.

SÕIDUKID

MÜÜK

Traktor MTZ-82 (KUN-kopp, 1991.
a). Kontakttel 509 2275.

TEENUS

Kohtla Vallavalitsus MÜÜB avaliku
kirjaliku enampakkumise korras
1toalise korteri (üldpind 31,8 m²,
katastritunnus 32002:001:0181)
aadressil Järve küla 5-20, Järve kü-
la, Kohtla vald, Ida-Viru maakond.
Enampakkumise alghind 1500 €.

Toimiv korteriühistu. Korteri seisu-
korraga on võimalik tutvuda 23.-27.
maini 2016. a kella 9-12 varem tel
5887 2100 kokkulepitud aegadel.
Pakkuja peab olema tasunud enne
enampakkumise algust osalustasu
10 eurot ja tagatisraha 40 eurot.
(Osalustasu ei tagastata, tagatisra-
ha tagastatakse 10 tööpäeva jook-
sul pärast edukaks tunnistamise ot-
sust.) Enampakkumise osalustasu
ja tagatisraha tasutakse ülekande-
ga Kohtla Vallavalitsuse arveldus-
kontole nr EE24 2200 2210 0412
4156 Swedbankis. Pakkumusega

TÖÖ

PAKUN TÖÖD
Kohtla-Järvel Olevi tn asuv KÜ VA-
JAB kojameest. Tel 5554 1642.

TEENUS

Kanalisatsiooni-ja reovee ärave-
du. Kanalisatsioonikaevude pu-
hastamine. Mitmesugused makse-
võimalused. Tel 512 1495.

KAARDID ENNUSTAVAD. Tel 900
1727. 24 h. Hind 1,09€/minut.

OST

OÜ Estest PR OSTAB metsa-ja
põllumaad. Tel 504 5215, 514
5215, info@est-land.ee.
Ostan vanemat kirjandust, foto-
sid ja postmarke. Tel 506 7819.

MÜÜK

Lõhutud küttepuud (koormasse
laotud; äsja raiutud ja poolkuiv
kask; must lepp). Kogus õige! Tel
5332 2774, www.anderson.ee.

Küttepuud (saetud, lõhutud) ja ehi-
tuslik saematerjal. Tel 552 5322.

LÕHUTUD KÜTTEPUUD. Osta ku-
ni 1. oktoobrini vähemalt 10 m³,
osaled 10 m³ küttepuude loosimi-
ses! Tel 508 7430.

Lõhutud küttepuud (kask, lepp,
segapuu). Mõõdud tellija soovi jär-
gi. Kohaletoomine tasuta. Tel 5661
8913.

koos esitatakse: *äriregistri kan-
deotsuse ja registrikaardi koopia
(juriidiline isik); *isikut tõendava do-
kumendi koopia (füüsiline isik);
*osalustasu ja tagatisraha tasumist
tõendav maksekorralduse koopia;
*kinnitus, etkohustub edukaks pak-
kujaks osutumise korral tasuma
korteri maksumuse kümne päeva
jooksul pärast edukaks tunnistami-
se otsust vallavalitsuse arveldus-
kontole ning sõlmima notariaalse
ostu-müügilepingu ühe kuu jooksul.
Kõik lepingu sõlmimisega kaasne-
vad kulutused kannab ostja. Lepin-
gu sõlmimisestkeeldumisel tagatis-
raha ei tagastata. Pakkumised esi-
tadaKohtla Vallavalitsusele aadres-
sil Järve küla 2-10, Järve küla,
30331 Kohtla vald kinnises ümbri-
kus märgusõnaga "Korter" hiljemalt
3. juuniks 2016. a kella 10ks. Esita-
tud pakkumised avatakse 3. juunil
2016. a kell 10.15Kohtla Vallavalit-
suse ruumides.

Jäädavalt on lahkunud

Vladimir IVASTE
20.07.1948-11.05.2016

Leinavad abikaasa ja pojad

Ärasaatmine laupäeval, 14. mail kell 9.20 Jõhvi Tavandimajas.

Mälestan sügavas leinas
Priit METSA

ning avaldan kaastunnet
lahkunu omastele.

Ivo



MIKSER

AJA LEHT

KINGSEPAD ASUTAWAD
ÜHISTÖÖKOJA
Narwa kingseppade kutseühin-
gu "Kalewi" juhatus on hakanud
samme astuma kingsepa-ühis-
töökoja ja -kaupluse asutami-
seks. See mõte kerkis esile läi-
nud aasta kewadel ühenduses
kingsepatööliste ülelinnalise
streigiga. Tol ajal lisati kingsep-
padele töötasu juure 10-25
protsendi piirides, kuid nüüd
kardetakse, et tasumäärad
talwe jooksul on jälle tagasi kis-
tud.

Töökoja kaudu tahetakse wõi-
maldada teenistust neile king-
seppadele, kelle palgad praegu
madalad, ühtlasi hakatakse
töökoja laost seltsiliikmetele ja-
gama odawama hinnaga mater-
jali ja töötarbeid. Ühiskauplu-
ses, kus müügile tuleksid töö-
kojas walmistatud jalanõud,
oleksid hinnad pisut madala-
mad kui erakauplustes. (Põhja
Kodu, 13. mai 1936)

ROHELISTE RATTARETK
KESKENDUB
PÕLEVKIVISÕJALE
Eile Sondas startinud Eesti ro-
helise liikumise rattaretk "Kuhu
lähed, Virumaa?" tõi maakonda
ligi kaks ja pool tuhat ratturit,
kes läbivad Ida-Virumaa lääne-
osas 180 kilomeetrit. Tegemist
on traditsioonilise, juba 17. kor-
da toimuva üritusega.

"Keskendume sel aastal põ-
levkivisõjale," ütles matka kor-
raldaja Valdur Lahtvee. Praegu
soovivad paljud firmad hakata
kaevandama põlevkivi, kuid mil-
line on selle hind keskkonnale,
küsivad rohelised. "Elektrit me
tarbime kõik ja keegi ei kutsu
inimesi üles peeruvalgel elama,"
sõnas Lahtvee. "Küsimus on
selles, et kuna põlevkiviener-
geetika tekitab suurt ökoloogilist
kahju, peame seda ressurssi
kasutama mõistlikult ja oma
rahva hüvanguks," lisas ta.
(Põhjarannik, 14. mai 2006)

Eesti parim juuksur õpib
Ida-Virumaal
Parimaks juuksuriks 2016 tun-
nistati Anna Kabilova, kes on
Ida-Virumaa kutsehariduskes-
kuse õpilane.

5.-6. mail toimusTartus kut-
semeistrivõistlus juuksuri eri-
ala õppuritele kahes kategoo-
rias. Parima juuksuri kate-
goorias tuli igal võistlejal te-
ha kolm võistlustööd: naiste
juukselõikus ja soeng, mees-
te juukselõikus ja soeng ning
pidulik soeng pikkadest juus-
test.

Teine kategooria oli trendi-
soeng "New Vintage" − tuli te-
ha pikkadest juustest luksus-
lik soeng, mis pidi olema ära-
tuntavalt mõjutatud aastatest
1920-1950, kuid kohandatud
2016. aasta trendidega.

Parima juuksuri kategoo-
ria võidu saavutas Ida-Viru-
maa kutsehariduskeskuse õpi-
lane AnnaKabilova, kes pälvis
veel eriauhinna parima nais-
töö eest. Võiduga kaasnes ser-
tifikaat Peterburis toimuvale
ilufestivalile "Nevskie Bere-
ga". Auhinna andis üle Dugla-
se salongi meister-stilist Rai-
vo Ploom, kes oli Anna töödest
vaimustuses, kuna võitjal oli
ülitäpne visioon.

Edukalt esines veel Kätlin Pii-
rimaa, kes pälvis eriauhinnakõi-
ge noorema võistlejana.

Katrin Veber

Anna Kabilova saavutas kutsemeistrivõistlusel võidu parima
juuksuri kategoorias.

IDA-VIRUMAA KUTSEHARIDUSKESKUS

Kohvimaailma uus trend
sobib hästi laiskadele
Kohvimaailmas levib uus
trend − külmpruulkohv, mida
suure kofeiinisisalduse tõttu
paljalt juua ei soovitata.

"Kui kuum vesi toob välja
kohvi mõrususe, siis külma
veega jääb ta selline mõnusalt
magusa ja maheda maitsega.
Sealt saab täiesti teise maitse-
profiiliga kohvi," kiitis barista
Marta Piigli trendijooki.

Tema valmistab seda joo-
ki spetsiaalses anumas, kuhu
esmalt läheb kaks kilo kohvi,
millele valatakse peale 13 liit-
rit vett. Jook peab n-ö tõmba-
ma 14 tundi toasoojas. Hom-
mikuks on kontsentraat valmis
ja see säilibkülmikus nädal ae-
ga. "Igal hommikul saad kohe
uue joogi teha," jagas Piigli nä-
punäiteid.

Kuna kontsentraat on häs-
ti kofeiinirikas, siis tuleks se-
da lisanditega n-ö pikendada.
"Ta on ka muidu väga hea, aga
lihtsalt paneb käed värisema.
Reegel on, et 1/3 on kohvikont-
sentraati ja muud lisandid võib
valida puhtalt oma maitse jär-
gi, võib panna mullivett, mah-
la, kookospiima, siirupeid − se-
da, mis meeldib," jagas Piigli
soovitusi.

Kohvikokteili sobibka tavali-
ne toonik. Vaidkarastusjooke ei
soovitanud ta lisada, v. a juhul,
kui tegu on alkohoolse variandi-
ga. Külmpruulkohvi pikendami-
seks sobivad ka rumm ja džinn.

Piigli sõnul saab külmpruul-
kohvi ka kodus teha. Selleks pii-
sab filtrikohvist ja presskan-
nust. "Liitrise presskannu kohta
läheb umbes 90 grammi filter-
kohvi, külm vesi peale, kindlas-
ti tuleb natukene segada ja vaju-
tada presskannu filtrit paar sen-
timeetrit alla ja siis lastakahek-
sa tundi seista."

Kuigi paljudes peredes jääb
hommikust kohvi järele, siis
Piigli toonitab, et see kasutami-
seks ei sobi, kuna see on tehtud
kuuma veega.

Kuigi külmpruulkohv leiuta-
ti juba 1960ndatel, on see alles
viimastel aastatel saanud po-
pulaarseks ja jõudnud Euroo-
passe. Külmpruulkohvi edu-
le on aidanud tuule tiibadesse
noor põlvkond, kellele tradit-
siooniline kohvi mõru maitse
ei meeldi.

Piigli ennustas, etkuigi prae-
gu Eestis seda veelkusagil ei pa-
kuta, siis varsti saab seda osta
igalt poolt. (Postimees.ee)

Võrdsetes osades külmpruulkohvi, toonikut ja kirsimahla annab
suviselt kerge maitse koos korraliku kofeiinikogusega. pm online
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VIKERRAADIO
Esmaspäev, 16. mai
05.30 Vikerhommik. Toomas
Luhats, Taavi Libe 10.05
Ökoskoop. Krista Taim 11.30
Järjejutt. Katrin Pauts "Po-
litseiniku tütar", I. 12.00
Keskpäevased uudised 12.15
Uudis+. Mirko Ojakivi 14.05
Reporteritund. Vastasseis.
Arp Müller 15.00 Pärastlõu-
nased uudised 15.15 Kaua-
mängiv 16.05 Kultuuriuudi-
sed 16.15 Sten Teppan 17.05
Setukeelsed uudised 17.15
Sten Teppan 18.00 Päevaka-
ja 18.30 Laste lood 19.05
Korvpall. Eesti korvpalli
meistrivõistluste finaalsee-
ria 20.55 Õhtujutt lastele
21.05 Õhtujazz. Anne Erm
22.05 Sport 22.30 Järjejutt*
23.03 Eesti lugu* 00.05 Ökos-
koop* 01.00 Kauamängiv*
01.45 Öömuusika
Teisipäev, 17. mai
05.30 Vikerhommik. Margit
Kilumets, Taavi Libe 10.05
Huvitaja 11.30Järjejutt. "Po-
litseiniku tütar", II 12.00
Keskpäevased uudised 12.15
Uudis+.Lauri Varik 14.05Re-
porteritund. Ahto Lobjakas
15.00 Pärastlõunased uudi-
sed 15.15 Kauamängiv 16.05
Kultuuriuudised 16.15 Sten
Teppan 17.05 Mulgikeelsed
uudised 17.15 Sten Teppan
18.00 Päevakaja 18.30 Laste
lood 19.05 Reporteritund*
20.15 Sport 20.45 Õhtujutt
lastele 21.05 Nostalgia* 22.05
Sport 22.30 Järjejutt* 23.03
Ma elan siin* 00.05 Huvitaja*
01.00 Kauamängiv* 01.45 Öö-
muusika

15.00 Pärastlõunased uudi-
sed 15.15 Kauamängiv 16.05
Kultuuriuudised 16.15 Sten
Teppan 17.05Hiiukeelsed uu-
dised 17.15 Sten Teppan 18.00
Päevakaja 18.30 Laste lood
19.05Korvpall 20.55 Õhtujutt
lastele 21.05 Lood ja laulud*
22.05 Sport 22.30 Järjejutt*
23.03Luuleruum 00.05 Huvi-
taja* 01.00 Kauamängiv*
01.45 Öömuusika

Neljapäev, 19. mai
05.30 Vikerhommik. Toomas
Luhats, TaaviLibe 10.05 Hu-
vitaja 11.30 Järjejutt. "Polit-
seiniku tütar", IV 12.00Kesk-
päevased uudised 12.15 Uu-
dis+. Lauri Varik 14.05 Re-
porteritund. Mirko Ojakivi
15.00 Pärastlõunased uudi-
sed 15.15 Eesti Kontserdi uu-
dised 15.20 Kauamängiv
16.05 Kultuuriuudised 16.15
Sten Teppan 17.05Võrukeel-
sed uudised 17.15 Sten Tep-
pan 18.00 Päevakaja 18.30
Laste lood 19.05 Reporteri-
tund* 20.15 Sport 20.45 Õhtu-
jutt lastele 21.05 Mulle meel-
dib see muusika. Maian Kär-
mas 22.05 Sport 22.30 Järje-
jutt* 23.03 Loetud jakirjuta-
tud* 00.05 Keelesaade* 01.00
Huvitaja* 02.00 Kauamän-
giv* 02.40 Öömuusika

Reede, 20. mai
05.30 Vikerhommik. Märt
Treier 09.45 Miniturniir 10.05
Huvitaja 11.30 Järjejutt. "Po-
litseiniku tütar", V 12.00
Keskpäevased uudised 12.15
Uudis+. Margitta Otsmaa
14.05 Stuudios on peaminis-
ter. Mirko Ojakivi, Arp Mül-
ler 15.00 Pärastlõunased uu-
dised 15.15 Kauamängiv
16.05 Kultuuriuudised 16.15
JaanElgula 17.05Kihnukeel-
sed uudised 17.15 Jaan Elgu-
la 18.00Päevakaja 18.30 Mi-
niturniir* 19.05 Stuudios on
peaminister* 20.15 Sport

20.45 Õhtujutt lastele 21.05
Mulle meeldib see muusika.
MärtTreier 22.05 Sport 22.30
Järjejutt* 23.03 Andres Oja*
00.05 Kihnukeelsed uudised*
00.30 Aiatark* 01.00 Huvita-
ja* 02.00 Öömuusika
Laupäev, 21. mai
05.30 Vikerhommik. Meelis
Süld 11.05 Rahva teenrid
12.05 Kajalood. Kaja Kärner
13.05 Eesti lugu. Piret Krii-
van 14.05 Lood ja laulud.
Maian Kärmas 15.05 Soovide
aeg 16.05Päevatee. Ülle Ka-
ru 17.05 Ma elan siin. Haldi
Normet-Saarna 18.00 Päeva-
kaja 19.05 Kuuldemäng.
Vercors "Mere vaikus" 20.15
Sport 20.45 Õhtujutt lastele
21.05 Rahva teenrid* 22.05
Sport 22.10 Ööülikool. Tead-
lane ja ühiskonnategelane
Mare Taagepera - Üks heate-
gu päevas 23.03 Aja jälg ki-
vis* 00.05 Kauamängiv*
01.00 Rahva teenrid* 02.00
Öömuusika
Pühapäev, 22. mai
05.30 Vikerhommik. Meelis
Süld 09.05 Aiatark. Kaja Kär-
ner 10.10 Jutusaade. Sten
Teppan 11.05 Mnemoturniir
11.20 Müstiline Venemaa.
David Vseviov 12.05Andres
Oja 13.05Loetud ja kirjuta-
tud. Peeter Helme 14.05Kuu-
la rändajat. Hendrik Relve
15.05Keelesaade. Piret Krii-
van 16.05 Aja jälg kivis. Pa-
run Empaini palee Heliopoli-
ses.* Helgi Erilaid 17.05 La-
bor. Priit Ennet 18.00 Päeva-
kaja 18.15 Spordipühapäev
19.05Kirikuelu. Meelis Süld
20.15 Sport 20.45 Õhtujutt
lastele 21.05 Mnemoturniir*
21.20 Müstiline Venemaa*
22.05 Sport 23.03 Kuula rän-
dajat* 23.50 Kihnukeelsed
uudised* 00.05 Päevatee*
01.00 Labor* 01.30 Öömuusi-
ka

Kolmapäev, 18. mai
05.30 Vikerhommik. Toomas
Luhats, Taavi Libe 10.05Hu-
vitaja 11.30 Järjejutt. "Polit-
seiniku tütar", III 12.00Kesk-
päevased uudised 12.15 Uu-
dis+. Arp Müller 14.05 Re-
porteritund. Kaja Kärner
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LOODUS ON KLUBI. LOODUS ON LUGU
ommbuss

'Looduse aasta foto 2016'
galakontsert Kohtla-Järve Kultuurikeskuses
pühapäeval, 15. mail 2016 kell 17

Riina Niina Tiina
Ivanova Neglason Kullamä

qn I
ja E,tti(

Kagaroy

kutsuvad jooksma ja kõndima

Looduse Omnibuss, Eesti Looduskaitse Selts ja Eesti Energia kutsuvad
kõiki virulasi fotovõistluse ..Looduse aasta foto 2016“galakontserdile.
Suurelt ekraanilt saab näha 700 pa-
remat looduspilt! Muusikat pildi-
kavadele loob Robert Jürjendal.
Laulab Taavi Peterson, kõlavad Ruja
ning biitlite lood. Soodsalt saab osta
"Loodusfoto aastaraamatut 2016".
Sissepääs tasuta.

c

iii

Vaata lähemaltwww.looduseomnibuss.ee Foto: Karl Jakob Toplaan

1
www.mpe.ee

Parim pakkumine!
Saematerjal - alates 175 €/m 3

Sisew&drilaud - alates 4,80 €/m2

Välisw88drjljS(5R§lates 5,70 €/m 2

SaunavooSrilaud - alates 12,50 €/m2

Saunalayalaud 1,60 €/j.m

OSB-3 plaat - alates 2,73 €/m2

Hinnad ilma käibemaksuta
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Meie oleme stardis - tulge teie ka!

Pikk distants: 12.2 km Jõhvi kontserdimajast Kohtla-Järve kultuurikeskuseni (start kell 11).
Lühike distants: 6.5 km Kukruse polaarmõisast Kohtla-Järve kultuurikeskuseni (start kell 121.
Tilluiooksud kell 11.15 Jõhvi gümnaasiumi staadionil ja 11.45 Kukruse polaarmõisa luures.

Lisainfo:
www.sportiv.ee

XIV Jõhvi - Kohtla-Järve promenaadijooks
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Linda 15h, 41536 Jõhvi.
Tel/faks 332 5000.

Mob.tel 5666 1276, 565 2304.

Sae-ja höövlimaterjal - hind alates 180 €!

|||i Sisevoodrilaud - ai 4.20 €/m2

S Välisvoodrilaud - ai 5,00 €/m2
Hinnale lisandub

km 20%

info@mpe.ee gy Saunavoodrilaud, saunalavalaud,
T| terrassilaud - küsi hlrfda!
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Tel 5665 2952, 336 099 S

Euroopa Liit
Euroopa

Regionaalarengu Fond

Eesti
tuleviku heaks

Sotsiaalministeerium

Sotsiaalministeerium
võtab 11.05.2016- 26.08.2016 vastu taotlusi

investeeringute kava koostamiseks ühtekuuiuvuspoliitika
fondide rakenduskava prioriteetse suuna 2 meetme 2.5 tegevuses

2.5.1 „ERIHOOLEKANDEASUTUSTE REORGANISEERIMINE".

Tegevuse eesmärk on tagada psüühilise erivajadusega inimestele
paremad elamis-, õppimis-jatöötamistingimused.
Tegevuse raames toetatakse:
1. 26,4 miljoni euro ulatuses ööpäevaringse erihooldusteenuse
osutajate teenuseüksuste reorganiseerimist. Toetust saavad
taotleda teenuseosutajad, kes 31. detsembri 2014. a seisuga osutasid
riigieelarvest rahastatud ööpäevaringset erihooldusteenust ühes
hoones enam kui 30 inimesele.
2. 6 miljoni euro ulatuses taristu loomist kogukonnapõhistele
erihoolekandeteenustele. Toetust saavad taotleda praegused ja
tulevased teenuseosutajad, kes soovivad pakkuda kogukonnas elamise
või toetatud elamise teenust toetuse andmise tingimustes ettenähtud
ajajooksul ning rajada selleks vajalik taristu.
Toetuse andmise tingimused on kehtestatud sotsiaalkaitseministri 14.09.2015
määrusega nr42 üErihoolekandeasutuste reorganiseerimineõ, mis on leitav Riigi
Teatajas www.riigiteataja.ee.
Määruses kehtestatud nõuetele vastavad taotlused tuleb digitaalselt
allkirjastatuna esitada Sotsiaalministeeriumisse e-aadressil info@sm.ee hiljemalt
26.08.2016

Lisainformatsioon: tel 626 9231 ja marek.atonen@sm.ee.
Täiendav info: http://www.sm.ee/et/euroopa-regionaalarengu-fond-0
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TEL 5267072
TEHNIKA 10 , VIIRATSI, VILJANDIMAA

Keskkonnaamet

ALANUD ON KARUPUTKE
VÕÕRLIIKIDE
TÕRJETÖÖD
Keskkonnaamet teatab, et alanud on
karuputke võõrliikide tänavune üleriigiline
tõrje. Tõrjetööd kestavad augustini, vajadu-
se korral septembrini. Tõrje eesmärk on
vähendada nii inimesele kui kodumaisele
loodusele ohtlike karuputke võõrliikide levikut
Eestis. Tõrje toimub karuputketaimede
herbitsiidiga pritsimise, väljakaevamise ning
õisikute eemaldamise teel. Tõrjet tehakse üle
Eesti, olenemata karuputkekolooniatealuse
maa omandivormist või sihtotstarbest. Info
tõrjutavate kolooniate ja mais toimuvate
infokoosolekute kohta, tõrjetööde juhised
ning kontaktid vastuväidete, ettepanekute ja
uute leiukohtade teatamiseks on kättesaada-
vad Keskkonnaameti kodulehel aadressil
www.keskkonnaamet.ee/karuputk.
Tõrjet rahastab SA Keskkonnainvesteerin-
gute Keskus projekti ..Karuputke võõrliikide
tõrje aastal 2016” raames.

Sillamäe Linnavalitsus teatab,
et Sillamäe Linnavolikogu 28. aprilli 2016. a

otsusega nr 121 "Sillamäe linna üldplaneeringu
jakeskkonnamõju strateegilise hindamise
algatamine ning riigihanke korraldamiseks

loa andmine" algatati Sillamäe linna
üldplaneeringu koostamine jakeskkonnamõju

strateegiline hindamine.
Üldplaneeringu koostamise eesmärk on lahendada seadusekohase menetluse
tulemusel "Planeerimisseaduse" § 75 lõikes 1 toodud üldplaneeringu ülesanded
ning luua eeldused ühiskonnaliikmete vajadusi ja huve arvestava, demokraatliku,
pikaajalise, tasakaalustatud ruumilise arengu, maakasutuse, kvaliteetse elu- ning
ehitatud keskkonna kujunemiseks, soodustades keskkonnahoidlikku ning
majanduslikult, kultuuriliselt ja sotsiaalselt jätkusuutlikku arengut.
Sillamäe Linnavolikogu 28. aprilli 2016. a otsusega nr 121 saab tutvuda
Sillamäe Linnavalitsuses tööpäeviti kella 8-12 ja 13-16
ning Sillamäe linna veebilehel www.sillamae.ee.
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